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رئیس جمهور گفت: آغوش ملت برای کسانی که 
دچار فریب شده اند باز است ولی به معاندین رحم 

نخواهیم کرد
به گزارش ایلنا، ســید ابراهیم رئیسی دیروز در مراسم تشییع 
۲۰۰شهید گمنام دفاع مقدس در مقابل دانشگاه تهران، ضمن 
تسلیت شهادت حضرت فاطمه زهرا )س( گفت: فاطمه اطهر 
)س( الگویی برای بشــریت است. سیره او پیش روی ما است؛ 

اگرچه شناخت شخصیت ایشان کاری بسیار سخت  گران است.
رئیس جمهور اضافه کرد: برای ما انسان ها شناخت سیره فاطمه 
زهــرا )س(، قول او، فعل او و زندگی او کاملًا قابل دســتیابی 
است. صدیق کسی است که تمام زندگی او صدق باشد و گفتار 
و کردارش یکدیگر را تصدیق کند. رئیسی با بیان اینکه نشان 
صداقت حضرت فاطمه زهرا )س(، شهادت است، افزود: فقط به 
خدا می اندیشد و به سوی او حرکت می کند. فاطمه اطهر )س( 

یک شخصیت بزرگ، اثرگذار و تحولگرا در تاریخ است.
رئیس جمهور اظهار داشت: آنچه که همواره در عزای فاطمی باید 
بخواهیم، بینش، تحلیل درست و شنیدن درست است. جاهلیت 

مدرن، همان جاهلیت قدیمی است با تاثیرگذاری گسترده رسانه. 
حضور فاطمه زهرا )س( می خواســت جامعــه دچار جاهلیت 

نشــود. رییسی با بیان اینکه امروز در جهان، فساد، بی عدالتی و 
فرعونی گری حاکم شــده است، گفت: اغتشاشات اخیر جنگ 

احزاب بود و همه در آن حضور داشتند. سلطنت طلبان، منافقین 
و مســتکبران در این جنگ نقش افرینی می کردند. قرآن به ما 
هشــدار می دهد که مراقب شایعه ساران و فضاسازان باشید که 

قصد انحراف جامعه اسلامی را دارند.
رئیس جمهــور اضافه کرد: امام و رهبــری به وظیفه رهبری 
خود عمل کردند؛ چه در ریل گذاری و سیاســت گذاری و چه 
هشدار دادن نسبت به اتفاقات آینده. کاستی ها مربوط به قوا و 

دستگاه های اداری است و امام امت به خوبی عمل کردند.
رئیسی تاکید کرد: دشمن به خاطر اینکه نظام را بزند، عمود این 
نظام را می زند زیرا این نظام به وجود او برپاست. در هر کجا که 
موفقیت می بینید، مربوط به آن است که به سخنان رهبری گوش 
داده شده است. مردم باید عملکردها را بررسی کنند و این نگاه 
منصفانه است. ما امروز در محضر شهدا و خانواده معظم شهدا به 

خاطر عنایتشان به نظام و این مملکت  خدا را شاکریم.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه امروز در جایگاه اقتدار در بسیاری 
از حوزه ها هســتیم گفت: در همه حوزه ها، کشور پیشرفت های 
زیادی کرده و دلیل عصبانیت دشــمن این پیشرفت ها است و 

تمام تلاش های دشــمنان علیه جمهوری اسلامی مفتضحانه 
شکست خورده است.وی خطاب به دشمنان گفت: چرا به ما از 
 کانال های مختلفی پیام می دهید که ما آماده گفتگو هستیم و ما 

قصد براندازی نداریم، در حالی که ما شما را می شناسیم. 
رئیسی با تاکید بر اینکه آغوش ملت برای کسانی که دچار فریب 
شده اند باز است ولی به معاندین رحم نخواهیم کرد گفت: دشمن 
همه توان خود را به کار گرفت تا مانع پیشرفت ایران شود اما امروز 
اذعان می کنند که تمام فشارهایشان با شکست مواجه شده است. 
امروز دشمن با ملتی که اراده کرده پیش برود، مواجه است. ملت 
ایران به رهبری امام خامنه ای تصمیم گرفته است پیش برود. ما 
حق عقب گرد نداریم و جوانان این پیشروی را ادامه می دهند. ما از 
شهدا آموختیم که با امید زندگی کنیم و از فاطمه )س( آموخته ایم 

باید در مقابل دشمن ایستادگی کرد.
وی گفت:  وضعیت مردم فلســطین را در دیروز و امروز ببینید. 
دیروز برای فلسطینی ها در کنار میزهای سازمان های آزادی بخش 
تصمیم می گرفتند اما امروز ابتکار عمل به دســت فلسطینی و 

مجاهدین فلسطینی در میدان است.

رئیسی در مراسم تشییع شهدای گمنام:

کاستی ها مربوط به قوا و دستگاه های اداری است
محمدحسن آصفری:

 وزیر اقتصاد باید پاسخگوی
 تورم و نوسانات ارز باشد

طراح اســتیضاح وزیر اقتصاد گفت: طرح اســتیضاح خاندوزی در مرحله 
جمع آوری امضا در مجلس است و بنده به طور جدی پیگیر این کار هستم.

محمدحســن آصفری در گفتگو با مهر، با اشاره به اینکه بنده طراح استیضاح سید احسان 
خاندوزی وزیر اقتصاد و امور دارایی هستم و این موضوع را به صورت جدی در مجلس پیگیری 
می کنم، اظهار داشت: طرح استیضاح وزیر اقتصاد در مرحله جمع آوری امضاست و پس از آن 
برای طی کردن روند قانونی تقدیم هیئت رئیسه مجلس می شود.وی با اشاره به اینکه نمایندگان 
مجلس نمی توانند نسبت به گرانی های شدید بی تفاوت باشند، گفت: مردم از ما مطالبه می کنند 
که بر وضعیت اقتصادی کشور نظارت کنیم و بر این اساس ما پیگیر استیضاح خاندوزی هستیم.

نماینده اراک در مجلس تصریح کرد: تورم شدید و افسارگسیخته مشکلات زیادی را برای مردم 
ایجاد کرده است. تسهیلاتی که بانک ها به مردم می دهند با سودهای هنگفت است و وزیر اقتصاد 
باید در این زمینه پاسخگو باشد.عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس گفت: 
افزایش شدید قیمت ارز و طلا و نوسانات در این بازارها، وضعیت نابسامان بازار بورس و عدم 
تحقق وعده های وزیر اقتصاد در جلسه رأی اعتماد از جمله محورهای این استیضاح است.آصفری 
با بیان اینکه البته بخشی از سوالات ما مربوط به مسائل بانک مرکزی است، گفت: از آنجایی که 
وزیر اقتصاد عضو شورای پول و اعتبار است، باید درباره وضعیت اقتصادی کشور پاسخگو باشد.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:
نظرات تیم اقتصادی کابینه با واقعیت فاصله دارد

موسوی لارگانی، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی در توئیتی 
تاکید کرد؛ راهی جز ترمیم کابینه نیست.

به گزارش بازار، سیدناصر موسوی لارگانی نماینده مردم فلاورجان و عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلس در توئیتی نوشت:  توضیحات وزیر اقتصاد و رئیس بانک مرکزی در مجلس نشان داد 
متاسفانه ارتباط ذهنی   تیم اقتصادی کابینه با واقعیت از دست رفته و بر بستر خیال، برنامه ای 
خیالی تر پردازش می کنند.با این نشان که افزایش قیمت ارز و طلا پس از انتشار سخنان این دو 

مقام سرعت گرفت.راهی جز ترمیم کابینه نیست.

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس:
بهانه جویی در مسیر اجرای کامل »الگوی کشت« 

پذیرفته نیست
عباسی، عضو کمیسیون کشاورزی گفت:  با همت مجلس قانون انتزاع بطور 
کامل اجرایی و تمامی امور امنیت غذایی به وزارت جهاد کشاورزی واگذار شد.

به گزارش بازار، علیرضا عباسی نماینده مردم کرج، فردیس، اشتهارد و آسارا و عضو کمیسیون 
کشاورزی، آب، منابع طبیعی و محیط زیست مجلس در توئیتی نوشت:  با همت مجلس قانون 
انتزاع بطور کامل اجرایی و کلیه امور  امنیت غذایی در وزارت جهاد کشاورزی متمرکز و به آنها 
واگذار شد،  الگوی کشــت که گامی در رسیدن به امنیت غذایی است؛ مربوط به وزارت فوق 
است، بهانه جویی در مسیر اجرایی کردن این تکلیف از تنها متولی این امر اصلًا پذیرفته نیست.

سخنگوی کمیسیون عمران مجلس:
 مردم برای دریافت وام خرد
 باید از هفت خان عبور کنند

سخنگوی کمیســیون عمران مجلس گفت: بانک ها برای پرداخت وام ها 
شرایط بسیار سختی را در مقابل متقاضیان قرار می دهند به نحوی که بخشی 

از این متقاضیان علی رغم نیاز شدیدی که به وام دارند، قید آن را می زنند.
به گزارش بازار، عبدالجلال ایری، با اشــاره به موانع سخت اخذ تسهیلات بانکی گفت: در 
شرایطی که مردم با مشکلات متعدد اقتصادی دست و پنجه نرم می کنند، بانک ها باید بیش 
از پیش همراهی کرده و شــرایط پرداخت وام را تسهیل کنند. علی رغم مصاحبه های متعدد 
مسئولان مربوطه در خصوص تسهیل پرداخت وام های خُرد و زیر ۱۰۰ میلیون تومان، نه تنها 

شرایط تسهیل نشده بلکه مردم باید از هفت خان نیز عبور کنند.
این نماینده مردم در مجلس اظهار کرد: بانک ها برای پرداخت وام ها شرایط بسیار سختی را در 
مقابل متقاضیان قرار می دهند به نحوی که بخشی از این متقاضیان علی رغم نیاز شدیدی که 
به وام دارند، قید آن را می زنند. یکی از این موانع دشوار، پیدا کردن ضامن کارمند رسمی است 
که برای متقاضیان به چالش بسیار بزرگی تبدیل شده است. مگر در یک شهر زیر ۱۰ هزار نفر 
جمعیت چند کارمند رسمی وجود دارد؟ چرا مردم را برای خرده وام ها هم به زحمت می اندازیم؟

وی اظهار کرد: از طرفی ســپرده گذاری برای دریافت وام در موسسه های مالی و اعتباری و 
برخی بانک ها نیز یکی دیگر از شــرایط دشواری است که پیش روی مردم قرار گرفته و افراد 
کم درآمد را با مشکل مواجه کرده و گویی سیستم بانکی به نحوی طراحی شده که متقاضیان 
دریافت تسهیلات را گزینش کرده و جامعه هدف خود را افرادی غیر از اقشار کم درآمد و نیازمند 
می داند. با وجود اینکه مسئولان دولتی نگهداشت بخشی از تسهیلات در بانک ها را نیز غیر قانونی 
عنوان کردند، متاسفانه برخی از بانک ها این امر را جدی نگرفته و کماکان اقدام به بلوکه کردن 
بخشی از تسهیلات می کنند.سخنگوی کمیسیون عمران مجلس با انتقاد از رویه متفاوت بانک ها 
در پرداخت تسهیلات تاکید کرد: شیوه و دستور العمل بانک ها برای پرداخت وام باید از یک رویه 
منطقی و مشخص پیروی کرده و همه بانک ها در این موضوع به صورت واحد عمل کنند. در 
حال حاضر برخورد سلیقه ای در پرداخت وام و ایجاد موانع متعدد پیش روی متقاضیان، مردم را 
از عملکرد نظام بانکی ناراضی کرده است. وزارت اقتصاد و دارایی حتما باید در خصوص مدیریت 

بانک ها با حساسیت بیشتری عمل کرده و گره از زندگی مردم باز کند.

شرایط فوق بحرانی فرسایش خاک
ادامه از صفحه یک

فرسایش بادی در این میزان خسارت زیادی به منابع زیست انسانی وارد می کند. جز بخشی از 
نوار شمالی کشور، تمام مناطق ایران در معرض چنین تخریبی قرار دارند، چرا که شرایط تغییر 
اقلیم تفاوت جدی در تخریب سرزمینی نسبت به دهه های قبل ایجاد کرده است. برخی حوزه ها 
در شرایط فوق بحرانی به سر می برند؛ نظیر سرخس، زابل، خوزستان و دریاچه ارومیه. از طرفی، 
بیابان هایی هم هستند که آسیب کمتری را متحمل شده اند، اما به لحاظ واقع شدن در حاشیه 
مراکز جمعیتی باید به آن توجه بیشتری شود، نظیر مراتع تخریب یافته اطراف مناطق جنوبی 
استان تهران و مناطقی از استان البرز، قزوین و... که دیگر کارکرد مرتعی ندارند و نیازمند حفاظت 
جدی هستند.خشکسالی یکی از عوامل طبیعی تخریب سرزمینی است که متاسفانه در کشورمان 
شاهد استمرار و افزایش طولانی مدت آن بودیم. این عامل به شدت زمینه را برای شکل گیری 
توفان های ماسه ای فراهم و خاک را نسبت به فرسایش آسیب پذیرتر می کند. براساس آماری که 
از سوی سازمان جهانی هواشناسی اعلام شد و در کنوانسیون مقابله با بیابان زایی هم مورداستناد 
قرار گرفت، در دهه اخیر، میزان شدت و فراوانی خشکسالی ها در کشور نسبت به ۲ دهه قبل، 
۲۷ درصد افزایش پیدا کرده اســت. با در نظر گرفتن این حجم از بیابان در کشــور و استمرار 
خشکسالی، می توان این گونه نتیجه گیری کرد که زنگ خطر بیابان های کشور به عنوان منبع 
بسیار وسیعی از تولید گردوغبار و توفان های ماسه ای به صدا درآمده است و این مناطق هم اکنون 

به عنوان یک تهدید و عاملی در تخریب سرزمینی شناخته می شوند.
اطراف تهران، کرج و قزوین بیابان هایی وجود دارند که امروز می توان از آنها به عنوان بمب های 
خاموشی یاد کرد که بیخ گوش مناطق جمعیتی کشور قرار دارند.فرسایش بادی نه تنها خاک 
سطحی و حاصلخیز اراضی کشاورزی را تحت تاثیر قرار می دهد، بلکه وقوع توفان های ماسه ای 
به کاهش قابل توجه کیفیت محصولات کشــاورزی می انجامد، همچنین اثرات گردوغبار در 
فرآیندهای زیستی مکان ها امری شناخته شده است. گردوغبار، گیاهان مناطق را نسبت به آفات و 
امراض آسیب پذیرتر می کند و به همین تناسب، میزان تاب آوری پوشش گیاهی کاهش می یابد.

براساس برآوردها، ۸۸ درصد کشور متاثر از پدیده تخریب سرزمین است. سالانه حدود یک 
میلیون هکتار از اکوسیستم های زمینی کشور تحت تاثیر عواملی نظیر تغییر کاربری قرار گرفته  و 
دچار تخریب سرزمینی و این عوامل منجر به کاهش حاصلخیزی و قابلیت بیولوژیکی شده اند. 
این شرایط در حالی است که در بهترین شرایط ممکن، کشور در طول برنامه ششم توسعه، تمامی 
فعالیت های اجرایی به منظور مهار و کنترل پدیده تخریب سرزمین در مناطق بیابانی، بیش از 
۳۰۰هزار هکتار در سال نبوده است و ۷۰۰ هزار هکتار باقیمانده، از دسترس انسان خارج می شود.

به منظور کاهش روند تخریب سرزمینی، سازمان منابع طبیعی کشور سندی را به عنوان »ایران 
بدون تخریب سرزمین« طراحی کرده که هدف آن متعادل کردن میزان احیا و تخریب سرزمینی 
با منظور به صفر رساندن بیلان این ۲ پارامتر است، در واقع برنامه ای تنظیم شده است که در 
یک اقدام ضربتی و در صورت تامین منابع، ۳ میلیون هکتار از کانون های بحرانی کنترل شوند 
و موردارزیابی قرار گیرند. فعالیت های اجرایی در این زمینه مبتنی بر اقدامات پیشگیرانه و تعدیل 

اثرات تخریب سرزمین با رویکرد بازگرداندن اراضی آسیب دیده و تخریب یافته است.
این طرح امســال در سومین نشست کارگروه ملی مقابله با بیابان زایی موردتاکید وزیر جهاد 
کشاورزی قرار گرفت که در همین راستا، برنامه هایی برای تامین منابع و ایجاد زیرساخت های 
حقوقی و قانونی در دستور کار است. پیش بینی می شود، در برنامه هفتم توسعه و هم در برنامه 
۱۴۰۲ ، شــاهد یک تحول در مدیریت سرزمین به ویژه در منابع بیابانی باشیم، همچنین قرار 
است با مشارکت فراگیر جوامع محلی و با بهره گیری از ظرفیت سرمایه گذاری بخش خصوصی 
در مناطق مختلف کشــور به مرحله اجرایی دربیاید. مناطق بیابانی کشور از نظر چشم انداز و 
ظرفیت های گردشگری ارزش فراوانی دارند، همین طور در زمینه تولید گیاهان دارویی و تامین 

انرژی های پاک از درجه اهمیت بالایی برخوردار هستند.

اخبار کوتاه 

طبق گفته دو نماینــده مجلس واردات 
خودرو بعد از ماه ها تاخیر احتمالاً شــنبه 

آینده انجام می شود.
به گزارش اقتصادآنلایــن، دو نماینده مجلس از 
احتمال واردات خودرو در هفته  پیش رو دادند. علی 
رضایی، عضو کمیسیون اقتصادی در مجلس شورای 
اسلامی گفت: شتر سواری دولا دولا نمی شود، وزیر 
اقتصــاد و صمت به مجلس می آیند و می گوید به 
جمع بندی رسیدیم که واردات خودرو انجام بشود.وی 

در ادامه توضیح داد: البته همه از توجه به تولید ملی و نیروی کار بومی می گویند، 
منتهی باید به کیفیت هم اندکی توجه داشته باشیم. وقتی کیفیت خراب است، باید 
واردات صورت گیرد.این نماینده اشاره کرد: من شب گذشته دو تصادف دیدم که 
خودروهای هر دو تصادف پراید بود. باید قبول کنیم کیفیت بسیاری از محصولات 
ایران خودرو و سایپا خوب نیست و قابل رقابت با خودروهای خارجی نیست. وقتی 

اینگونه است باید اجازه دهند واردات انجام شود. 
زمان اعلامی برای واردات خودرو را این نماینده اینگونه مطرح کرد: وزیر اعلام 
کرده که هفته بعد شنبه واردات خودرو انجام می شود و گفتند ثبت سفارش انجام 

شده و من امیدوارم به دلیل رضایت مردم واردات انجام شود. 
رضایی مشــکل عدم واردات خودرو تا امروز را اینگونه اعلام کرد: مشکل این 
است که لابی های قوی مخالف واردات وجود دارند. افرادی که حرفه ای هستند 

و به نام مافیای صنعت خودرو معروف شده اند. آنها 
نمی گذارنــد کار پیش برود. مقابله می کنند تا این 
جنس های بی کیفیت داخلی تحویل مردم بشود و 
می گویند همین خوب است. رضایی در نهایت گفت: 
مردم می خواهند و دوست دارند واردات خودروهای 
خارجی انجام بگیرد و هر کسی پول بیشتری داشت 
ماشین بهتری بگیرد. اگر هم توانایی خرید نداشتند 
به ماشین پراید رضایت می دهد و تصادف در جاده ها 
را هم به جان می خرند. برای ما سلامت و امنیت 
مردم مهم است و به همین دلیل باید اجازه دهند واردات خودرو انجام شود. مردم از 
واردات خودرو استقبال می کنند و در واقع دوست دارند خودرو با کیفیت خرید کنند. 

گروه هایی سنگ اندازی می کنند که نباید اینگونه باشد. 
از سوی دیگر محمدحسین فرهنگی، عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
مطرح کرد: من در جریان جزییات واردات خودرو نیســتم. فقط می دانم چنین 

مجوزی داده شده و دولت هم در حال انجام آن است.
وی در ادامه توضیح داد: رقم مورد نظر برای واردات خودرو مناســب اســت و 
اگر رقم بالاتر باشــد، اثری در قیمت خــودروی داخلی ندارد. قیمتی می تواند با 
قیمت ۱های داخلی رقابت کند که پایین تر باشد. لذا اگر خودروهای لوکس وارد 
کنند، طیف خاصی از جامعه آنها را خریداری می کنند و اثری بر روی خودروی 

داخلی نخواهد داشت.

مســعود پزشــکیان نماینده تبریز در 
مجلس تاکید کرد: مردم ما مردم خوبی 
هستند، همان مردمی هستند که ۹۸درصد 
به جمهوری اسلامی رای دادند ما چکار 
کردیم که اینها از ما برگشتند باید ما این 
را در خودمان تحلیــل کنیم و گناه را به 

گردن مردم نیندازیم.
به گزارش اقتصادنیــوز، نماینده مردم تبریز در 
مجلس گفت: خوب است که ما کاری کنیم که 

دعواها و درگیری ها را تبدیل به صلح و آرامش کنیم؛ خیلی خوب است که اگر 
قرار است با مردم برخورد کنیم با عطوفت و مهربانی باشد. اینها چیزی نیست 
که بشود توصیه کرد و اگر حاکمیت چنین کاری کند نیت خیر خودش را نسبت 

به جامعه اعلام می کند.
مسعود پزشکیان ضمن بیان این مطلب گفت: در مورد این اعترضات عده ای 
شاید از خارج درس می گیرند ولی عده ای زیادی نسبت به مشکلاتی که در 
جامعه وجود دارد اعتراض دارند. این مشــکلات واقعی است و بهتر است که 
حاکمیت این مشــکلات و حرف ها را بشنود و آن حرفی که درست است را 
بپذیرد و با آنی که غلط است ارشادی برخورد کند و روندی را داشته باشد که 

با مرحمت و رحمت باشد.
وی ادامه داد: این مرحمت حاکمیت باید شامل همه شود. هدف از نماز، اقامه 

و برپا کردن آن است. در نماز می گوییم »بسم 
الله الرحمن الرحیم« یعنی الله که هم رحمان و 
هم رحیم است. کسی که هر روز نماز می خواند 
و از رحمت و گذشــت حرف می زند طبیعتا باید 
گذشتش در دنیا از همه بیشتر باشد نه اینکه خشن 
تر، قاطع تر و بدون گذشت باشد. خدا به همه رحم 
می کند و مسلمان و کافر ندارد بعد روز حساب و 
کتابی هم هست بالاخره خدا حساب و کتاب می 

گیرد.
مسعود پزشکیان نماینده تبریز در مجلس تاکید کرد: مردم ما مردم خوبی 
هستند، همان مردمی هستند که ۹۸درصد به جمهوری اسلامی رای دادند ما 
چکار کردیم که اینها از ما برگشتند باید ما این را در خودمان تحلیل کنیم و گناه 

را به گردن مردم نیندازیم.
مسعود پزشکیان نماینده تبریز در مجلس در پاسخ به این سوال که چند درصد 
از این ۹۸درصد ریزش داشــته اند گفت: نمی دانم. ولی درصد ریزش خیلی 
زیاد است. مشکل ما مسئولان هستیم که ادعا داریم. مشکل ما حاکمیت، قوه 
قضاییه، دولت و مجلس و روحانیت است. ممکن است روحانیت ادعا کنند که 
ما حاکم نیستم ولی خیلی از بار فرهنگی کشور را آنها به دوش می کشند. چه 
شده است که مردم اینطوری شدند ما بهتر است به جای اینکه با آنها دعوا کنیم 

به خودمان برگردیم و با خودمان دعوا کنیم.

پشت پرده سنگ اندازی در واردات خودرو
تا شنبه واردات خودرو انجام می شود؟

مشکل ما مسئولان هستیم که ادعا داریم
پزشکیان:  به جای دعوا با مردم با خودمان دعوا کنیم؛ چکار کردیم که از ما برگشتند!

دادرس رییس اتحادیه جایگاه داران سی 
ان جی گفت: شرکت گاز طی ابلاغیه ای 
اعلام کرده کــه گاز جایگاه دارها از این 
هفته قطع خواهد شــد. این قطعی گاز 
مصرف بنزین را بیــن ۵ تا ۱۰ میلیون 

افزایش می دهد.
درست در روزهایی که مصرف بنزین از مرز هشدار 
رد شده، شرکت گاز قصد دارد که گاز جایگاه های 
سی ان جی را قطع کند. آنگونه که اردشیر دادرس 

به بازار می گوید: شرکت گاز طی ابلاغیه ای اعلام کرده که به دلیل کمبود و 
کسری تولید گاز جایگاه سی ان جی را از این هفته قطع خواهد شد. این تصمیم 
در شرایطی گرفته شده که مصرف بنزین در کشور حدود ۱.۵ میلیون لیتر از تولید 
آن بیشتر است که به این ترتیب با ادام سرما باید شاهد افزایش قیمت حمل و نقل 

برای خودرو های شخصی نیز بود.
به گفته او، قطع گاز جایگاه های سی ان جی به طور قطع بین ۵ تا ۱۰ میلیون 
لیتر مصرف بنزین در کشور را افزایش خواهد داد و تبعات اجتماعی و اقتصادی و 

حتی سیاسی فراوانی را به همراه خواهد داشت.
رییس اتحادیه جایگاه داران ســی ان جی با بیان اینکه سهم این صنعت از 
مصرف گاز کشور حدود ۳ درصد است، افزود: در حالی شرکت گاز چنین تصمیمی 
را گرفته که در ماه گذشته حدود ۲۴ روز وضعیت ناسالم داشته اند. به عبارت دیگر 
خود دولت نیز با سیاست گذاری اشتباه شرایط را برای افزایش آلایندگی هوا فراهم 
می کند. این در حالی است که با توجه به شرایط بحرانی در مصرف بنزین و کمبود 
سوخت و وضعیت آلایندگی دولت باید به دنبال راه کاری برای افزایش مصرف 

سی ان جی در کشور و افزایش سهم این سوخت در سبد مصرفی کشور باشد.

دادرس ادامه داد: در حال حاضر حدود ۲۴ میلیون 
مترمکعب سی ان جی در کشور مصرف می شود 
این در حالی است که قابلیت افزایش مصرف در این 

حوزه تا ۴۰ میلیون متر مکعب را هم داریم.
او با بیان اینکه شــرایط در صنعت سی ان جی 
قابل مقایســه با صنایعی همچون فولاد، سیمان 
یا پتروشیمی نیست، اظهار داشت: در حال حاضر 
مهم ترین مصرف کنندگان سی ان جی تاکسی 
دار ها، رانندگان آژانس ها و تاکسی های اینترنتی 
و دهک های پایین درآمدی هستند که استفاده از سوخت بنزین برای آنها هزینه 
زیادی می تراشد و به طور قطع مشکل زا خواهد بود. رییس اتحادیه جایگاه داران 
همچنین با اشاره به کمبود گاز در کشور، گفت: متاسفانه مسئولین دولت ۹ ماه 
سال در خواب هستند و یک دفعه بیدار می شوند و می خواهند عرضه و تقاضا را 

با قطعی گاز واحدهای تولیدی و خدماتی مدیریت کنند.
دادرس همچنین در پاســخ به این سوال که آیا در سال های گذشته هم گاز 
جایگاه های سی ان جی در فصل زمستان قطع می شده، گفت: در سال های 
گذشته هم شاهد این فاجعه بودیم اما معمولا قطعی ها به صورت موقتی بوده 
است. اما آنگونه که از ابلاغیه شرکت گاز پیداست قطعی گازی که امسال قرار 

است اتفاق بیافتد گسترده تر و به صورت طولانی تر خواهد بود.
رئیس هیات انجمن کارفرمایان سی ان جی با اعلام اینکه ۲۰ درصد خودروهای 
کشور دوگانه سوز هستند؛ گفت: بیش از ۴.۵ میلیون خودروی دوگانه سوز و ۲ هزار 
و ۵۰۰ جایگاه ســی. ان. جی در کشور فعال است که با توجه به ضریب نفوذ 
شــهری ۹۸ درصد و روســتایی ۹۰ درصد شبکه گاز در کشور، می توان از این 

ظرفیت برای توسعه صنعت سی. ان. جی و ارتقا آن کمک گرفت.

رئیس اتحادیه برنج فروشان بابل خاطر 
نشــان کرد: تعدادی از تجار خصولتی  
برای تحریک بازار سخن از صادرات برنج 
ایرانی را مطرح می کنند که این موضوع 
بسیار محدود است، بطوریکه در حد 2 تا 
3 کانتینر برنج های کیفی شمال کشور از 
ایران به روسیه رفت اما این موضوع هم 
نتوانست تبلیغی شود که بازار تحریک 

شود و از شرایط رکود خارج شود.
حسن تقی زاده در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به ورود سازمان تعاونی روستایی به 
بحث خرید برنج های پرمحصول، گفت: کشاورزان تمایل چندانی برای فروش 
برنج به تعاونی روستایی از خود نشان ندادند چراکه اطمینان ندارند این تعاونی در 
زمان اعلام شده پول آنها را پرداخت کند.وی با اشاره به نرخ انواع برنج های ایرانی 
در بــازار، گفت: قیمت برنج های پرمحصول در حد محدود حداکثر کیلویی ۲ تا 
۳ هزار تومان به جلو حرکت کرد. برنج پرمحصول ندا کیلویی ۳۵ تا۳۴هزار تومان، 
شیرودی کیلویی ۴۲ هزار تومان و فجر کیلویی 6۰ هزار تومان خرید و فروش 
می شود.به گفته تقی زاده؛ طارم و هاشمی در مازندران کیلویی ۸۰ هزار تومان است 
که نرخ آن بعد از بسته بندی کیلویی ۹۰ هزار تومان می شود؛ با وجود این قیمت ها 

استقبال برای خرید قابل توجه نیست. 
رئیس اتحادیه برنج  فروشــان بابل با اشاره به حاکم شدن رکود در بازار برنج، 
تصریح  کرد: سال گذشته نرخ برنج غیرمنطقی افزایش پیدا کرد که نباید روند 
قیمت ها اینگونه صعودی می شد و همین موضوع استقبال برای خرید را کاهش 
داد.تقی زاده با بیان اینکه ۷۰ درصد برنج های کیفی طارم و هاشمی موجود است، 
گفت: در سال جاری تجار و فروشگاه های زنجیره ای متقاضی خرید نیستند. خرید 

فروشگاه های زنجیره ای محدود و در حد رفع نیاز 
مشتریان شده است و دپو چندانی ندارند و به نظر 
می رسد که روزهای آینده نیز وضعیت بهتر نشود و 
خرید آنها نسبت به سال گذشته یک دهم شده است.
وی با اشاره به استقبال از خرید برنج های خارجی در 
بازار، گفت: عموم فروشگاه های زنجیره ای، برنج 
خارجی عرضه می کنند؛ برنج مرغوب پاکستانی 
سال گذشته کیلویی ۳۵ هزار تومان بود اما امسال 
کیلویی ۴۵ تا ۵۰ هزار تومان شده است. طبیعتاً در 
این شرایط تورمی و  افت قدرت خرید مردم، آنها ترجیح بدهند که برنج خارجی را 
جایگزین برنج های کیفی ایرانی کنند. تقی زاده ادامه داد: سال گذشته فروشگاه های 
زنجیره ای کیلویی ۳۰ هزار تومان برنج را از کشاورز خریداری و کیلویی ۱۰۰ هزار 
تومان فروختند. امسال کشاورز کیلویی ۱۰۰ خریداری می فروشند فرشگاه کیلویی 
چند باید برنج ۱۰۰ هزار تومانی را بفروشند که برای آنها صرفه اقتصادی داشته 
باشد؟وی با بیان اینکه در میان فروشگاه های زنجیره ای اتکا میزان خرید برنج های 
پرمحصول را افزایش داده است، گفت: اتکا سهمیه برنج خریداران خود را افزایش 
داده اســت از این رو این فروشگاه نسبت به سایر فروشگاه های زنجیره ای برنج 
بیشتری را خریداری کرده است. رئیس اتحادیه برنج فروشان بابل در پاسخ به این 
پرسش که گفته می شود بخشی از برنج ایرانی خریداری و به کشور روسیه صادر 
شده است آیا این موضوع را تایید می کنید؟ گفت: تعدادی از تجار خصولتی  برای 
تحریک بازار سخن از صادرات برنج ایرانی را مطرح می کنند که این موضوع بسیار 
محدود است، بطوریکه در حد ۲ تا ۳ کانتینر برنج های کیفی شمال کشور از ایران 
به روسیه رفت اما این موضوع هم نتوانست تبلیغی شود که بازار تحریک شود و 

از شرایط رکود خارج شود.

قطعی گاز جایگاه های سی ان جی در راه است
رییس اتحادیه جایگاه داران سی ان جی:

خرید برنج فروشگاه های زنجیره ای یک دهم شده است
آغاز صادرات برنج ایرانی به روسیه

سنگینی کفه تجارت به نفع ایران نیست

 زندگی1/5میلیون تهرانی 
در خانه های فرسوده

پیش بینی تراز تجاری منفی ۸.۵ میلیارد دلاری برای ۱۴۰۱

کارنامه تجارت خارجی ایران در آخرین ماه تابستان 
نشان از تراز منفی یک میلیارد و 3۹ میلیون دلاری این 

تجارت داشت.
به گزارش گسترش نیوز،  این روند ظاهرا برای ۳ ماه پاییز نیز تداوم 
داشــته و آمار حکایت از تراز تجاری ایران به نفع کشورهای طرف 
معامله را دارد. شــاید نگاه به آمار نیمه نخست سال بتوان روند تراز 
تجاری پایان سال را پیش بینی کرد. در حالی که تراز تجاری در انتهای 
مهر به منفی ۳.۵ میلیارد دلار رسید که انتهای مهر سال گذشته این 
شاخص مهم اقتصادی کمتر از منفی ۰.۸ میلیارد )منفی ۸۰۰ میلیون 
دلار( بوده است.به طور کلی تراز تجاری در نیمه دوم سال در ایران 
نسبت به نیمه اول سال منفی تر می شود. بنابراین پیش بینی می شود 

تراز تجاری سال ۱۴۰۱ منفی ۸.۵ میلیارد دلار ثبت شود.
رشد 3۱ درصدی صادرات اروپا به ایران

مبادلات تجاری ایران و اتحادیه اروپا در ۹ ماهه ژانویه تا سپتامبر 
۲۰۲۲ با رشد ۳۰ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل به حدود 
۴ میلیارد یورو رســید. به گزارش ایرنا، جدیدترین آمار منتشر شده 
از سوی پایگاه خبری کمیسیون اروپا )یورو استات( نشان می دهد 
مبادلات تجاری ایران و اتحادیه اروپا در ۹ ماهه نخســت امسال 
میلادی رشد ۳۰ درصدی داشته و به ۳ میلیارد و ۹۴۷ میلیون یورو 
رسیده اســت. مبادلات تجاری دو طرف در ۹ ماهه نخست سال 
۲۰۲۱ بالغ بر ۳ میلیارد و ۲۵ میلیون یورو اعلام شده بود. بر اساس 
این گزارش ۲۷ عضو اتحادیه اروپا در ۹ ماهه نخست سال ۲۰۲۲ 

بالغ بر ۷۹۹ میلیون یورو کالا از ایران وارد کرده اند که این رقم نسبت 
به مدت مشابه سال قبل رشد ۲۸ درصدی داشته است. کل واردات 
اتحادیه اروپا از ایران در ۹ ماهه سال قبل 6۲۳ میلیون یورو اعلام 
شده بود.صادرات اتحادیه اروپا به ایران در ۹ ماهه نخست امسال نیز 
با رشــد ۳۱ درصدی مواجه شده و به ۳ میلیارد و ۱۴۸ میلیون یورو 
رسیده است. اعضای این اتحادیه در ۹ ماهه نخست سال ۲۰۲۱ بالغ 
بر ۲ میلیارد و ۴۰۲ میلیون یورو کالا به ایران صادر کرده بودند. در 
نهمین ماه امسال میلادی واردات اتحادیه اروپا از ایران ۷۲ میلیون 
یورو و صادرات به ایران ۴۷۲ میلیون یورو اعلام شده است. واردات 
اتحادیه اروپا از ایران در سپتامبر سال ۲۰۲۱ بالغ بر 6۸ میلیون یورو 
و صادرات به ایران در این ماه ۳۰۸ میلیون یورو بوده است. بر این 
اساس واردات اتحادیه اروپا از ایران در سپتامبر امسال نسبت به مدت 
مشابه سال قبل ۱6 درصد و صادرات اتحادیه اروپا به ایران در این 

ماه رشد ۵۳ درصدی داشته است.
افزایش 3۹ درصدی صادرات چین به ایران

 همچنین تجارت ایران و چین از ابتدای امســال میلادی با رشد
 ۱۱ درصدی به ۱۴ میلیارد و 6۰۰ میلیون دلار رســیده است که 
براســاس آما تراز تجاری دو کشور در ۱۱ ماهه امسال میلادی به 

میزان ۲.۵ میلیارد دلار به نفع چین بوده است.
گمرک چین اعلام کرد مبادلات تجاری این کشور با ایران در ۱۱ 
ماهه امسال میلادی با رشد ۱۱ درصدی نسبت به مدت مشابه سال 
قبل مواجه شــده و به ۱۴ میلیارد و 6۰۰ میلیون دلار رسیده است. 

مبادلات ایران و چین در ماه های ژانویه تا نوامبر سال ۲۰۲۱ بالغ بر 
۱۳ میلیارد و ۱۰۰ میلیون دلار اعلام شده بود. بر اساس این گزارش 
واردات چین از ایران در ۱۱ ماهه امسال میلادی ۵ درصد نسبت به 
مدت مشابه سال ۲۰۲۱ رشد داشته و به 6 میلیارد و ۵۰ میلیون دلار 
رسیده است. چین در ماه های ژانویه تا نوامبر سال قبل ۵ میلیارد و 

۷۵۰ میلیون دلار کالا از ایران وارد کرده بود.
صادرات چین به ایران در ماه های ژانویه تا نوامبر ۲۰۲۲ نیز رشد ۱۷ 
درصدی داشته و به ۸ میلیارد و ۵۵۰ میلیون دلار رسیده است. چین 
در مدت مشابه سال قبل ۷ میلیارد و ۳۳۰ میلیون دلار کالا به ایران 
صادر کرده بود. بر اساس این گزارش در یازدهمین ماه سال ۲۰۲۲ 
کل مبادلات تجاری دو کشور با رشد ۲۱ درصدی نسبت به ماه قبل 
از آن مواجه شده و به ۱ میلیارد و ۲6۱ میلیون دلار رسیده است.چین 
در نوامبر امسال ۳۲6 میلیون یورو کالا از ایران وارد و ۹۳۵ میلیون 
یورو کالا به ایران صادر کرده است. واردات چین از ایران در این ماه 
نسبت به ماه قبل از آن ۱۰ درصد کاهش داشته اما صادرات چین به 

ایران ۳۹ درصد افزایش داشته است.
رشد مبادلات تجاری ایران و ترکیه

کل مبادلات تجاری ایران و ترکیه از ابتدای امســال میلادی به 
بیش از ۵ میلیارد دلار رسید. جدیدترین آمار منتشر شده از سوی اداره 
آمار ترکیه نشان می دهد مبادلات تجاری این کشور با ایران در ۱۰ 
ماهه امسال میلادی ۲۱ درصد رشد داشته است.ارزش تجارت ایران 
و ترکیه که در ماه های ژانویه تا اکتبر ۲۰۲۱ بالغ بر ۴.۳۹ میلیارد دلار 

بوده در مدت مشابه امسال میلادی به ۵.۳ میلیارد دلار افزایش یافته 
است. بر اساس این گزارش صادرات ترکیه به ایران در ماه های ژانویه 
تا اکتبر ۲۰۲۲ با افزایش ۱۱ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل 
مواجه شده و به ۲.۴۹ میلیارد دلار رسیده است. ترکیه در ژانویه تا 
اکتبر ۲۰۲۱ بالغ بر ۲.۲۳ میلیارد دلار کالا به ایران صادر کرده بود.

همچنین ترکیه در ۱۰ ماهه نخست امسال میلادی ۲.۸۱ میلیارد 
دلار کالا از ایران وارد کرده است که این رقم نسبت به مدت مشابه 
سال قبل رشد ۳۰ درصدی داشته است. ترکیه در ماه های ژانویه تا 
اکتبر ســال ۲۰۲۱ بالغ بر ۲.۱6 میلیارد دلار کالا از ایران وارد کرده 
بود. تراز تجاری ایران با ترکیه در ۱۰ ماهه امسال میلادی به میزان 

۳۲۰ میلیون دلار به نفع ایران بوده است.
واردات هند از ایران 2 برابر شد

وزارت بازرگانــی و صنعــت هند از رشــد ۲ برابــری واردات 
این کشــور از ایران در هشــتمین ماه امســال میلادی خبر داد. 
جدیدترین آمار منتشــر شده از ســوی وزارت بازرگانی و صنعت 
 هند نشــان می دهد کل مبادلات تجاری این کشــور با ایران در

 ۸ ماهه امسال میلادی به یک میلیارد و ۷۹۱ میلیون دلار رسیده 
است. مبادلات تجاری ایران و هند در ۸ ماهه ژانویه تا اوت ۲۰۲۲ با 
رشد ۵۲ درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل مواجه شده است. 
کل مبادلات تجاری دو کشور در ۸ ماهه سال ۲۰۲۱ بالغ بر ۱ میلیارد 
و ۱۷6 میلیون دلار اعلام شده بود. بر اساس این گزارش صادرات 
هند به ایران در ۸ ماهه امسال میلادی با رشد ۵6 درصدی نسبت 

به مدت مشابه سال قبل مواجه شده و به ۱ میلیارد و ۳۸۴ میلیون 
دلار رســیده است. هند در ۸ ماهه نخست سال قبل ۸۸6 میلیون 
دلار کالا به ایران صادر کرده بــود.واردات هند از ایران در ۸ ماهه 
امسال نیز رشد قابل توجه ۴۰ درصدی داشته و به ۴۰۷ میلیون دلار 
رسیده است. هند در مدت مشابه سال قبل ۲۹۰ میلیون دلار کالا از 
ایران وارد کرده بود.برنج و چای مهم ترین کالاهای صادراتی هند به 
ایران در ۸ماهه امسال بوده است. هند در این دوره ۹۱۳ میلیون دلار 
برنج و 6۰ میلیون دلار چای به ایران صادر کرده است. فرآورده های 
نفتــی و انواع میوه نیز مهم ترین کالاهای وارداتی هند از ایران در 
۸ ماهه نخســت ۲۰۲۲ بوده است. هند ۱۰۲ میلیون دلار فرآورده 
نفتی و ۱۰۱ میلیون دلار میوه از ایران در این مدت وارد کرده است. 
بر اساس این گزارش در هشتمین ماه امسال میلادی واردات هند 
از ایران ۲ برابر شده و به ۴6 میلیون دلار رسیده است. هند در اوت 
سال قبل ۲۳ میلیون دلار کالا از ایران وارد کرده بود. صادرات هند 
به ایران در ماه اوت ۲۰۲۲ نیز با رشد ۸۰ درصدی از ۷۸ میلیون دلار 

در اوت سال قبل به ۱۴۱ میلیون دلار در اوت امسال رسیده است.
سخن پایانی

براساس آمار تراز تجاری شرایط مساعدی نداشته و حتی برخی 
معتقدند شــرایط نگران کننده ای پیدا کرده است. براساس آمار در 
نهایت سال ۱۴۰۰ با تراز تجاری منفی ۳ میلیارد دلار به اتمام رسیده 
است. باتوجه به روند امسال پیش بینی می شود تراز تجاری با چه 

آماری به پایان برسد؟ باید منتظر ماند و دید.

مدیرکل راه و شهرســازی استان تهران گفت: ۱.۵ میلیون نفر از جمعیت تهران در 2۰۶ هزار 
پلاک فرسوده زندگی می کنند.

به گزارش بازار، خلیل محبت خواه اظهار کرد: کشور ما از جمله کشورهایی است که تمام بلایای طبیعی در آن اتفاق افتاده 
و متاسفانه بعد از هر اتفاقی تمامی مسئولان و مدیران شهری غافلگیر شده و به دنبال راهکار و چاره هستند؛ در صورتی 

که رکن اول مدیریت بحران اتفاقات پیش گیرانه قبل از حادثه است.
وی افزود: در استان تهران در مجموع از ابتدای سال تاکنون ۳۷۸۰ فقره پرونده در بافت های فرسوده تشکیل شده به 
بانک های عامل معرفی شده و منجر به پرداخت ۴۰۰ میلیارد تومان تسهیلات شده است همچنین سایر موارد نیز تا پایان 
سال پرداخت خواهد شد لذا از تمامی دستگاه های متولی امر مخصوصا شهرداری ها می خواهیم نسبت به تهیه و تخصیص 
بسته های حمایتی و تشویقی، انجام تخفیفات و ضرورت تدوین در مطالعات و شناسایی مناطق ناکارآمد شهری تلاش 
خود را مضاعف کنند تا بتوانیم بستر مناسبی برای تشویق مالکین حقیقی و حقوقی و سرمایه گذاری در بافت های فرسوده 
مهیا کنیم.مدیر کل راه و شهرسازی استان تهران با اشاره به ظرفیت نهضت ملی مسکن در حوزه باز آفرینی گفت: لازم 
است شهرداران از قانون جهش تولید مسکن استفاده کنند؛ چرا که مشکلاتی در شهرهای استان تهران از جمله شهرهایی 
با املاک گسترده اوقافی و یا قولنامه ای مثل )شهر قدس، گلستان و نصیر شهر( وجود دارد. متاسفانه این شهرها نمی توانند 

از تسهیلات بانکی به دلیل وقفی و قولنامه ای بدون پلاک ها استفاده کنند؛ لذا امیدواریم شهرداران ظرفیت ماده ۹ قانون 
بهسازی و احیاء بافت های فرسوده را به کار بگیرند و تشکیل کارگروه ثبت اسناد و املاک را هر چه سریعتر ذیل ستادهای 
بازآفرینی شهرستان ها فعال و احیاء کنند.به گفته محبت خواه باید تمام سعی و تلاش خود را معطوف به بالا بردن کیفیت 
زندگی مردم کنیم و تمامی طرح هایی که در جهت توسعه و عمران شهری تعریف می شوند با هماهنگی و همراهی و 
تشریک مساعی مردمی سرعت بگیرد.وی خاطرنشان کرد: به مناسبت پنجم دی ماه سالروز زلزله بم طی سه روز متوالی 
در قدس، ورامین و تهران همایش »سفیران نوسازی بم برای ایران قوی« برگزار شده است. این سلسله نشست های 
تخصصی با عنوان آموزه های زلزله بم با حضور مدیران و مسوولان شهری با استقبال خوبی هم مواجه بوده است.مدیرکل 
راه و شهرسازی استان تهران، هدف از برگزاری این جلسات را اانتقال آموزه های زلزله بم با هدف ترویج فرهنگ نوسازی، 

بهسازی و مقاوم سازی واحدهای فرسوده و لرزان در شهرها و محلات هدف عنوان کرد.


